

Lecture four

The Personality Moral

The moral personality is a group of people that tries to fulfill a certain aim. It is also a certain amount of money that is put to fulfill an aim. It has its rights and duties. The law looks at it as a mass abstracted from the individuals that form it. These individuals work as representatives of the personality. The personality will remain even if these individuals change. It is a center of interests that are protected judicially. The moral personality is not a new concept. It goes back to the Roman Law.

الشخصية الأخلاقية هي مجموعة من الأشخاص الذين يحاولون تحقيق هدف معين. إنه أيضًا مبلغ معين من المال يتم تخصيصه لتحقيق هدف ما. لها حقوقها وواجباتها. ينظر القانون إليها على أنها كتلة مجردة من الأفراد الذين يشكلونها. هؤلاء الأفراد يعملون كممثلين للشخصية. ستبقى الشخصية حتى لو تغير هؤلاء الأفراد. إنه مركز مصالح محمية قضائياً. الشخصية الأخلاقية ليست بمفهوم جديد. يعود إلى القانون الروماني.

Sometimes, some people find themselves unable to fulfill a certain project as persons. So, they make a society or a company. It will have its own money in the bank under its name not under the names of the people who formed it.

في بعض الأحيان ، يجد بعض الناس أنفسهم غير قادرين على تنفيذ مشروع معين كأشخاص. لذا فهم يصنعون مجتمعاً أو شركة. سيكون لها أموالها الخاصة في البنك تحت اسمها وليس تحت أسماء الأشخاص الذين شكلوها.

There are different theories about the moral personality:

1. The theory of **fiction**: this theory believes in the actual person only. A person only can have rights and duties. The law, therefore, should not protect a moral personality because it has no will. It is not a person.

١. نظرية التخيل: تؤمن هذه النظرية بالشخص الفعلي فقط. يمكن للفرد فقط أن يكون له حقوق وواجبات. لذلك ، لا ينبغي للقانون أن يحمي الشخصية المعنوية لأنه ليس لديه إرادة. إنه ليس بشخص

This theory says that a moral personality is a group of individuals who put their money together for a certain aim. It is just a kind of common ownership of this money. The law looks at the individuals of this personality as if they were one person.

If we apply this theory to the state, we will say that the ownership of the money of the state belongs to all its citizens. No single person can take it for himself.

تقول هذه النظرية أن الشخصية الأخلاقية هي مجموعة من الأفراد يجمعون أموالهم معًا لغرض معين. إنها مجرد نوع من الملكية المشتركة لهذه الأموال. ينظر القانون إلى أفراد هذه الشخصية كما لو كانوا شخصًا واحدًا. إذا طبقنا هذه النظرية على الدولة ، فنقول إن ملكية أموال الدولة ملك لجميع مواطنيها. لا يمكن لأي شخص أن يأخذها لنفسه.

2. The theory of reality: this theory says that the moral personality is a real personality. It is like the human body. A human body is a group of organs. Every organ has its own work. But they all take care of what is a common interest for the whole body. So, the individuals who form a moral personality are independent in their activities, but they all have a common aim. They work together to fulfill this aim.

٢. نظرية الواقع: تقول هذه النظرية أن الشخصية المعنوية هي شخصية حقيقية. إنه مثل جسم الإنسان. جسم الإنسان هو مجموعة من الأعضاء. كل عضو له عمله الخاص. لكنهم جميعًا يهتمون بما هو مصلحة مشتركة للجسم كله. لذلك ، فإن الأفراد الذين يشكلون شخصية أخلاقية مستقلون في أنشطتهم ، لكن لديهم جميعًا هدفًا مشتركًا. إنهم يعملون معًا لتحقيق هذا الهدف.

From this we realize that affiliation to a private personality is optional. Affiliation to a general personality is obligatory. If there is a private company which aims at winning money, you are free to join it or not. If you live in a certain city, you should pay the taxes of that city like all other citizens.

من هذا ندرك أن الانتماء إلى شخصية خاصة أمر اختياري. الانتماء إلى شخصية عامة واجب. إذا كانت هناك شركة خاصة تهدف إلى كسب المال ، فأنت حر في الانضمام إليها أم لا. إذا كنت تعيش في مدينة معينة ، فيجب عليك دفع ضرائب تلك المدينة مثل جميع المواطنين الآخرين.

Article 47 of the Iraqi Civil Law says that the moral personalities in Iraq are:

- the general administrations like the ministries and the universities.
- the provinces
- the religious sections
- the commercial companies

At last, we should distinguish between public establishments and establishments of public utility. A public establishment is controlled by the general law. An establishment of public utility is a private establishment, like the establishments of the Red Crescent. It is controlled by the private law. Both of them aim at establishing the public interest.

تنص المادة ٤٧ من القانون المدني العراقي على أن الشخصيات الأخلاقية في العراق هي:

- الإدارات المماثلة العامة والوزارات والجامعات
- المقاطعات
- أقسام دينيه
- الشركات التجارية

وأخيرا يجب التمييز بين المؤسسات العامة والمؤسسات ذات النفع العام. المؤسسة العامة خاضعة لسيطرة القانون العام. المنشأة ذات النفع العام هي مؤسسة خاصة مثل مؤسسات الهلال الأحمر. يتحكم فيه القانون الخاص. كلاهما يهدف إلى ترسيخ المصلحة العامة.